
Krásu zahrádek, lesů, luk a strání si vychut-
náváme nejen během léta, ale i s přicházejícím
podzimem.

Co udělat pro to, abychom zvláštního motý-
la dlouhozobku svízelovou spatřili? Stačí při-
pravit správnou hostinu. Například dát za
okno muškáty či petúnie a počkat, až dlouho-
zobka poletí kolem. Je to totiž motýl – cesto-
vatel, který se rád při svém putování občerství.
Stejně tak je cenná štědrost a solidarita v

našem lidském světě. Během nedávných niči-
vých povodní se to opět ukázalo.

V tomto podzimním čísle Dobroučských
novin vás, naše čtenáře, starosta pan Zdeněk
Trkovský a místostarosta pan Pavel Zámečník
seznámí s průběhem kritického povodňového
víkendu v Dolní Dobrouči a opatřeními, která
se provedla. Nadmíru důležitou zprávu sdělí
pan doktor Lužný. Škola nás potěší svými přís-
pěvky a dobroučské spolky se pochlubí akce-

mi, které již proběhly nebo které chystají pro
nejbližší měsíce. Najdete zde i další zajímavé
články a informace, které určitě stojí za přečte-
ní jen tak v době odpočinku nebo pro poučení.

Milí čtenáři, užívejte plnými doušky pestré
barvy podzimu, těžkosti překonávejte (nic jiné-
ho nám ani nezbývá) a hledejte radost i v cel-
kem obyčejných věcech.

Eva Kmoníčková

Jaká to
nádhera …

úvodník
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Budoucnost ordinace praktického lékaře

Dlouhotrvající deště, které zasáhly většinu naší
republiky, se nevyhnuly ani naší vesnici.

Vtakovýchto situacích máme ale jednuvýhodu,
a to je absence většího vodního toku. Pouze loka-
lity Šejv se dotýká povodí Tiché Orlice, naštěstí je
Tichá Orlice za železniční tratí. Problémem
jsou drobné přítoky Dobroučky, které
v dlouhotrvajících deštích přinesou do jejího
koryta velké množství vody. Tato situace nastala
ve dvou vlnách - v pátek 13. a následně v neděli
15. 9. Ve druhé vlně byla již půda vodou velmi
nasycena a vše co napršelo, steklo do potoka. Vtu
dobu také náš potok vystoupal velmi blízko prv-
nímu povodňovému stupni. Po celou dobu pravi-
delně zasedala a vyjížděla na monitorování situace

povodňová komise, dále byla v pohotovosti jed-
notka SDHDolní Dobrouč a obecní technická četa.
Technická četa zabezpečovala dovoz písku, rozvoz
pytlů do lokalit, kde byly zapotřebí, a postupné
upouštění Panského rybníka. Jednotka SDH plni-
la pytle dovezeným pískem, monitorovala vodní
toky a pomáhala odstraňovat předměty, které by
způsobily ucpání vodního toku. Nakonec se nám
podařilo vše zvládnout bez větších škod na majet-
ku. Jsme si vědomi toho, že jsme měli i trochu
toho štěstí, které je také zapotřebí. Velké poděko-
vání patří jak členům SDH pod vedením Jana
Beneše, tak členům technické čety pod vedením
Lukáše Pecháčka.

Abychom do budoucna předešli zaplavování
lokality Šejv, vstoupili jsme ihned v jednání se

Správou železnic, která má na starost propustky
a mosty na železničních tratích, a firmouContipro
a.s., která je záplavami v této lokalitě také posti-
žena. Vtuto chvíli je na stole řešení, které bychom
v co nejkratším čase rádi realizovali.

Drobnou kaňkou na celé události je nesoučin-
nost některých občanů v odstraňování materiálu
a předmětů , které by mohly vodní tok ucpat
a způsobit velké škody. Tímto bychom chtěli ape-
lovat na dodržování odstupových vzdáleností od
vodního toku a odstranění předmětů, které
v mnohých případech tvoří spíše skládku než
uskladnění věcí běžné potřeby.

Pavel Zámečník
Zdeněk Trkovský

Vážení spoluobčané,
přinášíme dobrou zprávu ve věci náhrady za

pana doktora Lužného, který bude končit svoji
praxi ke konci roku 2024 z důvodu odchodu do
důchodu.

Dlouhodobé snahy MUDr. Lužného a vedení
obce o nalezení náhrady za pana doktora nás při-
vedly k velmi vážnému zájemci o převzetí praxe.
Momentálně dochází mezi všemi subjekty k inten-
zivním jednáním, která, doufejme, vyústí pokra-
čováním lékařské praxe pro dospělé v Dolní
Dobrouči.

V tuto chvíli není nutné, aby si pacienti MUDr.
Lužného hledali náhradního lékaře. Věříme, že jed-
nání povedou ke zdárnému konci. Péče o pacienty

by měla být zajištěna jako dosud ve stávající ordi-
naci, což vedení obce upřednostňuje.

Pokud vše dobře dopadne, MUDr. Lužný bude
ještě po nějakou dobu spolupracovat s novým
lékařem a společně zajistí plynulý chod ordinace
včetně převedení praxe.

O vývoji situace budeme občany neprodleně
informovat.

Zajištění lékařské péče v naší obci je pro vedení
obce a MUDr. Lužného prioritou, proto bychom
muchtěli poděkovat za dobrouspolupráci a vstříc-
nost při všech jednáních.

Zdeněk Trkovský
Pavel Zámečník

aktuality
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Pan Miloslav Beneš přivezl do Dolní
Dobrouče výstavu svých obrazů, abychom se
i my mohli pokochat jeho díly, na kterých
mnohdy figuruje krajina Dobrouče.

Malování se věnoval už od dětství. Začínal
ve školních letech, kdy žil v Dolní Dobrouči.
První kazetu olejových barev dostal v 15 letech
od své sestry Dáši a na prvotinkách
z dobroučské krajiny se učil míchat barvy
a nanášet je na plátno. Pokračoval v době studií
v Hradci Králové, následně při studiu stavební
fakulty ČVUT v Praze a vojenské služby
v Bechyni. Maluje ale nejvíce nyní, kdy je

v důchodu a žije v Krasíkově. Všechna zmíněná
místa se prolínají jeho tvorbou. Oblíbenými
náměty jsou příroda, krajina s lidovou architek-
turou a starými domy, nechybí ale ani květiny
a portréty.

Při návštěvě výstavy bylo vidět, jak si pan
Beneš užívá povídání s návštěvníky, sršel vti-
pem, vyprávěl historky ze svého života a moc
se těšil, až se přijde na obrazy podívat pan
farář, aby mu mohl prodat obraz kostela
sv. Mikuláše s lipovou alejí za speciální cenu
5000 Kč. Zajímalo by mne, jestli ho skutečně
pan farář koupil. Co myslíte?

Výtvarné nadání jistě podědil pan Beneš po
svém otci Karlu Benešovi, kterého jeho žáci
z „dobroučské měšťanky“ znají jako dlouhole-
tého učitele. V mnoha domácnostech,
a k zapůjčení na obecním úřadě, je publikace
Můj životopis (Vzpomínky), kterou p. Karel
Beneš sepsal ručně v roce 1994, to mu bylo 89
let. Jeho rukopis je přímo ukázkový a jeho
vzpomínky až neuvěřitelné z pohledu dnešního
čtenáře.

Děkujeme za milou výstavu a všechny poči-
ny rodiny Benešovy.

Eva Kmoníčková

foto p. učitel Beneš

Srpnová výstava obrazů Miloslava Beneše
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1. ZO určuje ověřovatelkami zápisu a členkami
návrhové komise Kristýnu Pražákovou
a Marii Maříkovou.
[Výsledek hlasování: PRO - 15, PROTI - 0,
ZDRŽELSE - 0, NEHLASOVAL– 0]

Usnesení bylo PŘIJATO

2. ZO schvaluje návrh programu v předloženém
znění.
[Výsledek hlasování: PRO - 15, PROTI - 0,
ZDRŽELSE - 0, NEHLASOVAL– 0]

Usnesení bylo PŘIJATO

3. ZO schvaluje zveřejnění záměru prodeje byto-
vých jednotek v čp. 316 p. č. st. 322/1 v k.
ú. Dolní Dobrouč dle schválených Pravidel
pro prodej obecních bytů v domě čp. 316.
[Výsledek hlasování: PRO - 8, PROTI - 6,
ZDRŽELSE - 1, NEHLASOVAL– 0]

Usnesení bylo PŘIJATO

4. ZO schvaluje plnění rozpočtu k 31. 5. 2024.
[Výsledek hlasování: PRO - 14, PROTI - 0,
ZDRŽELSE – 1, NEHLASOVAL– 0]

Usnesení bylo PŘIJATO

5. ZO schvaluje rozpočtové opatření č. 4/2024.
[Výsledek hlasování: PRO - 12, PROTI - 0,
ZDRŽELSE - 3, NEHLASOVAL– 0]

Usnesení bylo PŘIJATO
6. ZO schvaluje účetní závěrku obce Dolní

Dobrouč za rok 2023 sestavenou
k 31. 12. 2023.
[Výsledek hlasování: PRO - 15, PROTI - 0,
ZDRŽELSE - 0, NEHLASOVAL– 0]

Usnesení bylo PŘIJATO

7. ZO schvaluje závěrečný účet obce Dolní
Dobrouč za rok 2023 a vyjadřuje souhlas
s celoročním hospodařením, a to bez výhrad.
[Výsledek hlasování: PRO - 15, PROTI - 0,
ZDRŽELSE - 0, NEHLASOVAL– 0]

Usnesení bylo PŘIJATO

8. ZO schvaluje investiční záměr „Energeticky
úsporná opatření a modernizace hasičské
zbrojnice č.p. 291 v Dolní Dobrouči“.
[Výsledek hlasování: PRO - 15, PROTI - 0,
ZDRŽELSE - 0, NEHLASOVAL– 0]

Usnesení bylo PŘIJATO

9. ZO schvaluje Smlouvu o poskytnutí individu-
ální dotace číslo OŽPZ/24/22285 ve výši
1 000 000 Kč z rozpočtových prostředků

Pardubického kraje pro investiční akci obce
„Dokončení kanalizace v lokalitě Šejv-I.
etapa“, uzavřenou mezi Obcí Dolní Dobrouč
a Pardubickým krajem, se sídlem
Komenského náměstí 125, 532 11 Pardubice
a pověřuje starostu podpisem této smlouvy.
[Výsledek hlasování: PRO - 15, PROTI - 0,
ZDRŽELSE - 0, NEHLASOVAL– 0]

Usnesení bylo PŘIJATO

10. ZO schvaluje Smlouvu o poskytnutí dotace
číslo OKSCR/24/22548 z programu C1:
„Podpora výstavby, rekonstrukcí a oprav
sportovních zařízení, pořízení investičního
movitého majetku sportovních zařízení
a organizací“ ve výši 400 000 Kč (tj. ve výši
maximálně 50% ze skutečných celkových
nákladů projektu) z rozpočtových prostředků
Pardubického kraje pro investiční akci obce
„Rekonstrukce šaten u tělocvičny ZŠ v Dolní
Dobrouči“, uzavřenou mezi Obcí Dolní
Dobrouč a Pardubickým krajem, se sídlem
Komenského náměstí 125, 532 11 Pardubice
a pověřuje starostu podpisem této smlouvy.
[Výsledek hlasování: PRO - 14, PROTI - 0,
ZDRŽELSE - 1, NEHLASOVAL– 0]

Usnesení bylo PŘIJATO

11. ZO neschvaluje záměr prodeje části pozemku
p.č.4335/1 o výměře cca 380 m2 v katastrál-
ním území Dolní Dobrouč, podle přiloženého
mapového podkladu č. 1. [Výsledek hlasová-
ní: PRO - 15, PROTI - 0, ZDRŽELSE - 0,
NEHLASOVAL– 0]

Usnesení bylo PŘIJATO

12. ZO neschvaluje záměr prodeje části pozemku
p. č. 2926 o výměře cca 500 m2 (nebo 250
m2) v katastrálním území Dolní Dobrouč,
podle přiloženého mapového podkladu č. 2.
[Výsledek hlasování: PRO - 15, PROTI - 0,
ZDRŽELSE - 0, NEHLASOVAL– 0]

Usnesení bylo PŘIJATO

13. ZO neschvaluje záměr prodeje pozemku p. č.
2101/22 o výměře 99 m2 v katastrálním
území Horní Dobrouč.
[Výsledek hlasování: PRO - 15, PROTI - 0,
ZDRŽELSE - 0, NEHLASOVAL– 0]

Usnesení bylo PŘIJATO

14. ZO schvaluje záměr směny pozemků, a to
prodeje pozemkových parcel parc.č. 593
ostatní plocha o výměře 3840 m2, p.č.

266/125 lesní pozemek o výměře 2696 m2

v katastrálním území Lanšperk a výkup
pozemkový parcel par.č. 87/1 ostatní plocha
o výměře 182 m2, p.č. 528/4 lesní pozemek
o výměře 1627 m2 a části pozemkové parcely
par.č. 528/1 lesní pozemek o výměře cca
4730 m2 v katastrálním území Lanšperk (U
Havlíčkovy studánky). [Výsledek hlasování:
PRO - 13, PROTI - 1, ZDRŽELSE - 1,
NEHLASOVAL– 0]

Usnesení bylo PŘIJATO

15. ZO schvaluje převod nepotřebného majetku
pozemkové parcely p.č. 597 o výměře 9 m2

v k.ú. Lanšperk, ve vlastnictví Pardubického
kraje, Komenského náměstí 125, 530 02
Pardubice, IČ 70892822, s právem hospoda-
řit se svěřeným majetkem pro Správu a údržbu
silnic Pardubického kraje 98, Doubravice,
533 53 Pardubice, do vlastnictví obce Dolní
Dobrouč s věcným břemenem služebnosti
čerpání vody z podzemní nádrže.
[Výsledek hlasování: PRO - 14, PROTI - 0,
ZDRŽELSE - 1, NEHLASOVAL– 0]

Usnesení bylo PŘIJATO

16. ZO schvaluje bezúplatný převod nepotřebné-
ho majetku Pardubického kraje, Komenského
náměstí 125, 530 02 Pardubice,
IČ 70892822, s právem hospodařit se svěře-
ným majetkem pro Správu a údržbu silnic
Pardubického kraje 98, Doubravice, 533 53
Pardubice, do vlastnictví obce Dolní
Dobrouč. Jedná se o pozemkovou parcelu
p. č. 4120/9 ostatní plocha, ostatní komuni-
kace o výměře 103 m2 v k.ú. Dolní Dobrouč.
[Výsledek hlasování: PRO - 15, PROTI - 0,
ZDRŽELSE - 0, NEHLASOVAL– 0]

Usnesení bylo PŘIJATO

17. ZO schvaluje podání žádosti o poskytnutí
dotace na projekt: Víceúčelové hřiště v areálu
ZŠ Dolní Dobrouč, z Národní sportovní agen-
tury, v rámci programu č. 162 51 Rozvoj
místních sportovišťa zázemí, Kabina 2024.
Schválením této žádosti zastupitelstvo sou-
hlasí s poskytnutím spolufinancování pro-
jektu ve výši 30% a s dofinancováním nezpů-
sobilých nákladů.
[Výsledek hlasování: PRO - 13, PROTI - 0,
ZDRŽELSE - 2, NEHLASOVAL– 0]

Usnesení bylo PŘIJATO

USNESENÍ z 10. zasedání Zastupitelstva obce Dolní Dobrouč,
které se konalo dne 26. června 2024 v zasedací místnosti

obecního úřadu v Dolní Dobrouči

usnesení
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1. ZO určuje ověřovatelkami zápisu a členkami
návrhové komise Kristýnu Pražákovou
a Mgr. Evu Kmoníčkovou.
[Výsledek hlasování: PRO - 14, PROTI - 0,
ZDRŽEL SE - 0, NEHLASOVAL – 0]

Usnesení bylo PŘIJATO

2. ZO schvaluje návrh programu

v předloženém znění.
[Výsledek hlasování: PRO - 14, PROTI - 0,
ZDRŽEL SE - 0, NEHLASOVAL – 0]

Usnesení bylo PŘIJATO

3. ZO neschvaluje záměr prodeje části pozem-
ku p. č. 2087/1 o výměře cca 300 m2

v katastrálním území Horní Dobrouč,

v rozsahu podle přiloženého mapového
podkladu č. 2a).
[Výsledek hlasování: PRO - 14, PROTI - 0,
ZDRŽEL SE - 0, NEHLASOVAL – 0]

Usnesení bylo PŘIJATO

4. ZO schvaluje podání žádosti o bezúplatný
převod vlastnictví nemovitostí České

USNESENÍ z 11. zasedání Zastupitelstva obce Dolní Dobrouč,
které se konalo dne 18. září 2024 v zasedací místnosti

obecního úřadu v Dolní Dobrouči
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republiky s právem hospodaření pro Správu
železnic, s. o., se sídlem Dlážděná 1003/7,
110 00 Praha 1, IČ 7094234, nabízeného
nepotřebného majetku pozemku, a to části
pozemku p. č. 4430/1 (zpevněné parkovací
plochy včetně chodníku) o výměře cca 560
m2 a části pozemku p. č. 4430/1 (místní
účelové komunikace) o výměře cca 80 m2

v k. ú. Dolní Dobrouč a neschvaluje podání
žádosti na převod pozemku st. p. č. 517,
jehož součástí je budova čp. 361 – pro
dopravu (drážní dům), pozemku
p. č. st.1016, jehož součástí je budova bez
čísla popisného a evidenčního a části
pozemku p. č. 4430/1 (zahrady u čp. 361)
o výměře cca 2000 m2 v k. ú. Dolní
Dobrouč, podle přiloženého mapového
podkladu č. 3.
[Výsledek hlasování: PRO - 14, PROTI - 0,
ZDRŽEL SE – 0, NEHLASOVAL – 0]

Usnesení bylo PŘIJATO

5. ZO schvaluje rozpočtové opatření
č. 6/2024.
[Výsledek hlasování: PRO - 11, PROTI - 0,
ZDRŽEL SE - 3, NEHLASOVAL – 0]

Usnesení bylo PŘIJATO

6. ZO schvaluje plnění rozpočtu k 31. 8.
2024.
[Výsledek hlasování: PRO - 11, PROTI - 0,
ZDRŽEL SE - 3, NEHLASOVAL – 0]

Usnesení bylo PŘIJATO

7. ZO schvaluje Obecně závaznou vyhlášku
obce Dolní Dobrouč o stanovení výše koe-
ficientu pro výpočet daně z nemovitostí
s účinností od 1. ledna 2025.
[Výsledek hlasování: PRO - 14, PROTI - 0,
ZDRŽEL SE - 0, NEHLASOVAL – 0]

Usnesení bylo PŘIJATO

8. ZO schvaluje realizaci investičního záměru
„Energeticky úsporná opatření
a modernizace hasičské zbrojnice č.p. 291
v Dolní Dobrouči“ a souhlasí se schválením
dofinancováním záměru v předpokládané
výši 11 500 000 Kč z rozpočtu Obce Dolní
Dobrouč na rok 2025.
[Výsledek hlasování: PRO - 13, PROTI - 0,
ZDRŽEL SE - 1, NEHLASOVAL – 0]

Usnesení bylo PŘIJATO

9. ZO schvaluje prodej bytové jednotky
č. 316/4, podlahové plochy 59,9 m2

(vymezené prohlášením vlastníka
o rozdělení práva k nemovité věci na vlast-
nické právo k jednotkám podle zákona
č. 89/2012 Sb., občanského zákoníku
(NOZ)) v bytovém domě č p. 316, který je
součástí pozemku parc. č. st. 332/1, v obci
a katastrálním území Dolní Dobrouč, včetně
příslušného spoluvlastnického podílu na
společných částech domu ve výši
1495/10000, panu Danielu Brabcovi,
bytem čp. 316, Dolní Dobrouč, za kupní
cenu ve výši 1.341.600 Kč, která byla sta-
novena ve znaleckém posudku č. 2024/12
znalce pana Ing. Pavla Zářeckého, bytem
U Daliborky 1287, 564 01 Žamberk,
a podle pravidel obce schválených v ZO
dne 24. 4. 2024 usnesením č. 9.
[Výsledek hlasování: PRO - 14, PROTI - 0,
ZDRŽEL SE - 0, NEHLASOVAL – 0]

Usnesení bylo PŘIJATO



č í s lo 3 • ročn ík 2024

Dobroučs ké nov iny
str.7

Upozorňujeme na uzávěrku aktualizací
kalendáře Dobroučský rok 2025. Akce do
kalendária a aktualizace kontaktů zasílej-
te na adresu prazakova@dolnidobrouc.cz
nejpozději do 5. 11. 2024.

upozornění

2025
dobroučský rok

Dobroučský
rok

2025

Jak získat informace o dění v obci?

Mobilní rozhlas

Služba Mobilní Rozhlas, díky které vás
budeme efektivně informovat přímo do vašeho
telefonu. Přihlaste se k odběru informací a už
nezmeškáte důležité novinky a upozornění
z naší samosprávy. Informace podle vašich
zájmů vám budeme posílat e-mailem, SMS nebo
jako zprávu do aplikace. Služba je zdarma!

Co vám přihlášení do Mobilního Rozhlasu
přináší?
• Upozornění na krizové události - výpadky

energií, blížící se vichřice, dopravní uzavír-
ky, varování před podomními prodejci,
apod.

• Novinky a důležitá upozornění z úřadu -
poplatky, obecní zpravodaj, digitalizované
hlášení z amplionů, .. .

• Pozvánky na kulturní a sportovní akce
• Možnost vyjádřit svůj názor v online anke-

tách
• Mobilní aplikaci samosprávy s užitečnými

funkcemi

V registračním procesu si sami můžete nasta-
vit, jaké typy informací vás zajímají (př: kultu-
ra, doprava, majitelé zvířat). Doporučujeme
vyplnit vaše telefonní číslo a ulici, abychom
vás mohli rychle varovat v případě nečekaných
událostí (př. havárie vody, přívalové deště
atd.). Vaše údaje jsou v bezpečí a v souladu
s GDPR.

Registrovat se můžete také osobně přímo na
našem úřadu – rádi vám pomůžeme.

Aplikace

Oficiální aplikaci naší samosprávy -
Mobilní Rozhlas si můžete stáhnout přímo na
App Store nebo Google Play. Poté si stačí při-
dat naši obec a budete mít informace vždy po
ruce.

Facebook Dolní Dobrouč

Staňte se fanoušky oficiální stránky obce
www.facebook.com/dolnidobrouc a mějte
všechny informace v mobilu nebo na svém
počítači.

PŘIHLASTE SE K ODBĚRU
INFORMACÍ:

https://dolnidobrouc.mobilnirozhlas.cz/registrace
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Létající hmyzí kolibřík
dlouhozobka svízelová,

motýl z čeledi lišajovitých
Nejmenší obyvatele ptačí říše připo-
míná nejen svým zavalitým tělem
a dlouhým sosákem, ale také třepo-
tavým způsobem letu.

Ačkoli většina lišajovitých je aktivní
v noci, dlouhozobky můžete pozorovat přede-
vším ve dne. S oblibou naletují na medující
rostliny. Zvlášť je lákají hadince, floxy
a komule.

Právě zástupci čeledi lišajovitých jsou ozna-
čováni za nejlepší motýlí letce. Létají rychlos-
tí až 55 km/h. Vkrátkých výpadech jsou schop-
ni vyvinout rychlost až 87 km/h. Zatímco velcí

denní motýli mávnou křídly za sekundu pouze
10krát, dlouhozobka svízelová zvládne za
sekundu až 80 úderů křídel. Ke květu pouze při-
letí, za neustálého víření křídel do něj ponoří
sosák, napije se nektaru a bleskurychle mizí za
další pochoutkou.

Podobně jako většina tažných motýlů podni-
ká dlouhozobka svou cestu pouze jednou za
život. Jako jeden z mála druhů hmyzu dokáže
létat i pozpátku. Dlouhozobky svízelové k nám
přilétají počátkem léta z jihu podobně jako
lišaj svlačcový, babočka admirál, babočka
bodláková nebo žluťásek čilimníkový.
Dlouhozobky zalétají daleko na sever, do
polárních oblastí, vysoko do hor, až na horní
hranici vegetace.

Patří k nejnápadnějším tažným motýlům
(migrantům). Dokáží zdolat vzdálenost
3 000 km za méně než 14 dní. S ohledem na
neustálé poletování není divu, že mají dlouho-
zobky extrémně vysoké nároky na spotřebu
energie. Denně zkonzumují přibližně 0,5 ml
nektaru. Za minutu dokáží vysát nektar až ze
100 květů.

Zdroj informací: Radka Páleníková
na https://radkapalenikova.cz/

Upravila: Eva Kmoníčková

Sociální rehabilitace
Normální je chodit do práce,

platit bydlení a starat se o děti

Složení klientů služby Sociální
rehabilitace je různorodé. U většiny
z nich ale převládá skutečnost, že
pochází z nefunkčních rodin. Proto
se je snažíme naučit pochopit, co je
„normální“. Ačkoliv se může zdát,
že vyjít s penězi, platit nájem, cho-
dit do práce, dobře se starat o děti
je normální, u většiny našich klien-
tů tomu tak není. Vysvětlení je jed-
noduché: Nikdo je to nikdy nenaučil.

Děláme to, jak jsme zvyklí – a to se dá změnit
Dáváte do bramborového salátu salám? Nebo

děláte salát bez salámu? Vždyť se salámem je
salát přece lepší. Anebo je tam ten salám navíc?
Tipla bych si, že ho děláte tak, jak ho dělávala
vaše maminka či babička. Když se nad tím člo-
věk zamyslí, zjistí, že spoustu věcí dělá tak,
jak to během svého života viděl ve své rodině.
V důsledku je to vlastně úplně jedno, jak je to
s bramborovým salátem a salámem. Jde jenom
o příklad, na kterém je vidět, že neradi vykraču-
jeme ze své komfortní zóny a že dělat věci jinak
není úplně jednoduché.

Ve službě často pracujeme s lidmi, kteří
nemají ze svých původních rodin běžné vzorce
chování. Doma neviděli, jak by se mělo hos-

podařit s penězi, neviděli, že rodiče každé ráno
odchází do práce, ale naopak viděli, že je nor-
mální brát si půjčku na běžný život. Jak se teď
mají chovat „normálně“? Takoví lidé musí být
opravdu dobře motivovaní, aby na svém chová-
ní něco změnili.

My se často snažíme je podporovat a učit
nové věci. Například je učíme hospodařit, když
celý život žijí od výplaty k výplatě, kdy jim
týden před výplatou nezbývají už vůbec žádné
peníze, a to často ani na jídlo. Nebo si najít
práci, když třeba nikdy v životě plnohodnotně
nepracovali a neviděli to ani u svých rodičů.
Aco výchova dětí? To je teprve oříšek. Ato pře-
devším tehdy, když původní rodina dané
maminky či tatínka nefungovala, popřípadě

komentáře

instituce
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Přivítání prvňáčků
2. září jsme v naší škole přivítali 33 prvňáč-

ků. Děti přišel do třídy pozdravit ředitel Luděk
Jansa, starosta Zdeněk Trkovský a místostarosta
Pavel Zámečník. Od ČČK děti dostaly nádherné
dárky, které jim udělaly velkou radost a moc za

ně děkujeme. První dny se děti seznamovaly se
životem ve škole, navštívili jsme starší spolu-
žáky ve třídách a prošli jsme obě budovy od
šaten až po půdu. Máme za sebou také Dny zdra-
ví, kdy jsme připravovali zdravou svačinku

a povídali si o bezpečné cestě do školy. A teď
hurá do Živé abecedy na čtení, psaní i počítání.

Martina Křivohlávková
a Lenka Čevona

Dny zdraví
První týden v září se ve škole již tradičně

konaly „Dny zdraví“. Tentokrát vyšly na čtvr-
tek 5. a pátek 6. září. Počasí nám oba dva dny
přálo, takže jsme si připravené aktivity
a výlety po okolí, které byly velmi různorodé,
náležitě všichni užili.

První den navštívili první třídu pejsci, kteří
nám předvedli, co umí. Zároveň se prvňáčci
dozvěděli, jak se mají k pejskům chovat. Druhé
třídy vyrazily do Žamberka do muzea na pro-
gram „Cesta do pravěku“. Třetí třída a čtvrté
třídy se vydaly do Lanškrouna na střední země-
dělskou školu, kde se dozvěděli mnoho zajíma-
vých informací o chovu zvířat. Páté třídy a děti

druhého stupně se celý den věnovaly první
pomoci a sportu. Ráno byli žáci rozřazeni do
šesti skupin, ve kterých spolu strávili celý den.
Ráno jsme si zasportovali ve štafetě a poté si
na hřišti zahráli hru. Po svačině byly pro žáky
připravené aktivity jako resuscitace, obvazo-
vání, dopravní výchova a první pomoc při
nenadálých situacích.

Druhý den vyrazili prvňáčci a druháčci do
Pinquin parku do Přívratu. Zde si celý program
za slunečného počasí náležitě užili. Třetí třída
a čtvrté třídy vyrazily do přírody v okolí Dolní
Dobrouče. 5. A absolvovala preventivní pro-
gram od pedagogicko-psychologické poradny.

5. B jela vlakem do Pardubic na program Jak to
vidí nevidomí. 6. třída si zahrála v Ústí nad
Orlicí minigolf. Žáci sedmých tříd a osmé třídy
jeli na kole do Cakle, kde jsme s instruktory
lezli po horolezecké stěně a jezdili na lodič-
kách po Tiché Orlici. Devátá třída se šla podívat
do Autonea v Hnátnici, aby se žáci seznámili
s prostředím továrny.

Závěrem bych chtěla poděkovat všem učite-
lům, díky kterým si žáci užili velmi zajímavé
dva dny na začátku nového školního roku.
Doufám, že si žáci připravované aktivity užili
a budou na ně dlouho vzpomínat.

Mgr. Zuzana Benešová

vyrůstalo-li dítě úplně mimo rodinu. Kdo jim
řekne, jak se děti vychovávají?

Provázíme lidi svou změnou k lepšímu
Našim klientům poradíme, pomůžeme, když

je třeba, stojíme jim v zádech. Jako například
paní Martině. Ta chtěla řešit svoje dluhy.
Věděla, že nějaké má, ale doposud je neřešila.
Tam, kde věděla, že dluhy má, osobně zašla

a domluvila se na splátkovém kalendáři. Díky
tomu, že má stálou práci, jeden z dluhů mohla
uhradit ihned. Společně s paní Martinou jsme
sepsali „Žádost o výpis řízení“, abychom zjis-
tili, zda má na své jméno vedené nějaké exeku-
ce. Z výpisu bylo zřejmé, že ano, ale v tu dobu
již byly, kromě jedné, splaceny. O tomto dluhu
paní věděla. Od té doby ho také pravidelně
splácí. Paní Martinu jsme touto problematikou

provedli, podpořili ji a ona nyní ví, kolik a kde
dluží, a má nastavené splátky, které pravidelně
splácí. Díky pomoci naší služby klientka ví, že
ve chvíli, kdy své pohledávky splatí, bude její
život lepší.

Pokud byste se o službě chtěli dozvědět více
informací, kontaktujte nás.
Veronika Kuklová, DiS., tel. 731 639 672

Ze základní školy
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Psí návštěva u prvňáčků

V rámci Dnů zdraví přijeli k našim prvňáč-
kům na návštěvu pejsci ze společnosti Dibaq,
a.s. (výrobce granulí značky Fitmin). Paní
Lucie Šafářová, která psy přivezla, dětem
vysvětlila, co dělat a jak se chovat, pokud na
ulici potkají pejska bez páníčka. Děti se učily,
jak se s pejskem seznámit, aby jim neublížil,
a co všechno si k němu můžou (nebo nesmějí)
dovolit. Na konci programu děti vytvořily pře-
kážky a pejsci tak mohli běhat mezi nimi. Bylo
to takové "lidské agility." Mockrát bychom
chtěli poděkovat paní Lucii Šafářové i celé spo-
lečnosti Dibaq, a.s. za bezva zážitky a úžasný
program. Budeme se těšit na další návštěvu.

Martina Křivohlávková

V pátek 6. září vyrazila třída 5.B do Pardubic.
Po příjemné jízdě vlakem (v kupéčkách!) jsme
pěší procházkou dorazili k budově ekocentra
Paleta. Sdružení zde působící se zaměřuje na
ekologickou výchovu hlavně dětí a mládeže. Na
nás čekal objednaný program „Jak to vidí nevi-
domí“. Děti si vyzkoušely několik běžných
činností, které nevidomí musí zvládnout včet-
ně čtení Braillova písma. Dozvěděly se
o pomůckách pro nevidomé a pomocí scénky si
nacvičily některé možnosti pomoci nevido-
mým. Cestou zpět jsme se zvládli ve městě
i občerstvit a poté nás už vlak zase přivezl zpět
až na dobroučské nádraží. Po bezva výletě jsme
zase o něco chytřejší a víme, jak správně zvlá-
dat zvláštní situace!

Mgr. Lucie Stránská

Pátá třída v Pardubicích

Už první den nového školního roku začal letoš-
ním šesťákům naší základní školy dvoudenní adap-
tační kurz na místě zvaném Ráj.Vyráželi jsme ze
školy pěšky na začátku druhé vyučovací hodiny.
Batohy nebo krosny na zádech, dobrá nálada, nohy
natěšené na výlet.Vyráželo nás 12, z toho 10 žáků–
10 statečných.

Prošli jsme Dolní Dobroučí a pak vyrazili směr
Letohrad. Cesta utíkala rychle a tempo žákůmě mile
překvapilo. Zanedlouho jsme zahlédli první budovy
velkého tábořiště Ráj u Letohradu. Po první milé
konverzaci s panem správcem jsme se všichni uby-
tovali v jedné velké chatce, kluci nahoře a holky
dole. Po obědě žáci vyzkoušeli místní fotbalové
hřiště. A během odpoledne k nám přijely s progra-
mem dvě paní z pedagogicko-psychologické porad-
ny. Měly pro nás připravený celoodpolední program
plný her, poznávání sebe navzájem a aktivit na spo-
lupráci. Děckaprogramvelmi bavil aodpolednenám
velmi rychle uteklo. Vpozdním odpoledni nás ještě
čekalo koupání v bazéně a večer táborák s opéká-
ním. Před rozděláním ohně jsme ještě prošli les a
posbírali dřevo, co jsme unesli. Večer už si šesťáci
užili volnější program– zahráli si hruFlaška, užili si
diskotéku(pro nás přichystanouangličtinářkoupaní
Havlovou) a svítící tyčky (které donesl žák Adam).

Další den nás čekala taneční rozcvička, balení a

cesta pěšky zpět do Dolní Dobrouče. Cestoujsme se
ještě zastavili u pramene Vápenky, kde si šesťáci
zavzpomínali na aktivity z dětství. Hnedpo přícho-
du do školy nás čekal oběd – lépe adapťák snad
zakončit nešlo. Nedáse to celéshrnout jinak nežslo-
vem Ráj.

Ondřej Kubát

Adapťák
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články

Po první světové válce dochází v nově zalo-
ženém Československu k rozsáhlé modernizaci
zemědělství. Po staletí byl způsob hospodaření
v zemědělství neměnný. Většina prací na
polích i v hospodářství se musela dělat ručně.
Tráva na lukách a pastvinách se kosila ručně,
stejně tak i obilí na polích, brambory se kopa-
ly ručně motykami, obilí se mlátilo ručně cepy.
V uvedené době po válce dochází k velkým
změnám. Pokrokovější rolníci začínají využí-
vat nabídky výrobců zemědělské techniky.
Prostřednictvím firmy strojního kovářství
pana Hotmara stojícího tehdy při hostinci
č.146 (Pohádka) bylo možné objednat potřeb-
nou techniku. Tehdy to byly secí stroje, travní
sekačky, obraceče a pohrabáče sena, moderní
mlátičky, lisy na slámu, čističky obilí, pluhy,
kopačky brambor a další stroje. Největší změnu
způsobily lisy na slámu. Do té doby se část

slámy skladovala venku do stohů, kde byla zne-
hodnocována deštěm. Lisovaná sláma se nao-
pak vešla uskladnit snáze na patra do stodol,
stohy postupně zmizely. Další velké změny
způsobily travní sekačky. S jejich použitím
odpadla závislost na sekáčích s jejich nekoneč-
nými litry kořalky. Zdejší sekáči museli dostá-
vat každý den ráno při sekání, mimo plat, láhev
kořalky. Bývala to většinou Prostějovská sta-
rorežná. Sekačky je připravily o výdělek
i o kořalku. Museli si hledat práci v továrnách.
Zmíněné sekačky se daly využít i při sekání
obilí, pokud se na lištu připojil dřevěný žebří-
ček, který sekané obilí nahrsťoval na snopy,
které se jen převázaly povříslem.

Nové stroje usnadňovaly hospodaření, ale
přinášely s sebou vyšší finanční náklady.
Někteří zdejší rolníci se snažili čelit vzrůstají-
cím provozním nákladům zakládáním přidruže-

ných výrob a různých provozů a podniků. Tak
Duškovi v č.19 postavili cihelnu a vyráběli
cihly, Hartlovi v č. 254 zřídili cementárnu,
u Krejsů v č.139 otevřeli písník stejně tak jako
rolník pan Bernard Dušek v č. 33. Maixnerovi
v č.147 pronajímali malý mlýnek u rybníčka
pod statkem. Vincenc Jansa postavil nedaleko
statku č.124 tírnu lnu. Tam zpracovával len
z Dobrouče i z celého okolí. Okruh působnosti
pro výkup lnu mohl posunout až do podhor-
ských oblastí Jablonného nad Orlicí,
Těchonína, Celného, Mladkova, atd., kde bylo
pěstování lnu hojně rozšířeno. Tam byl len
vykupován a nakládán na železnici a bez pro-
blémů dovezen do Dolní Dobrouče ve velkém
množství.

Len byl po urošení nalámán mezi válci rum-
lovačky a tvrdá slupka (pazdeří) byla odstraně-
na mezi dřevěnými kosíři trdlic poháněných
parním strojem. Přebytečná pára byla využita
ke sporadickému vytápění tírny lnu. Lněné
vlákno bylo slisováno do balíků a odesíláno do
přádelen. Mnozí rolníci získávali finance na
modernizaci svých hospodářství povoznic-
tvím. Rozváželi ze zdejšího nádraží uhlí, sta-
vebniny a další materiály po vsi i do okolí.
Drobní držitelé půdy při svých chalupách se
sdružovali do spolků a zakupovali si secí stro-
je, sekačky a další nářadí, které pak společně
využívali.

Po dokončení elektrifikace obce utichl navž-
dy rytmicky znějící klapot cepů ve zdejších
stodolách. Byl nahrazen hukotem elektricky
poháněných mlátiček. Nastávající změny
neměly v minulých staletích takové obdoby.

Jaroslav Jansa

4. září vyjely obě páté třídy do Ústí nad Orlicí na minigolf. Minigolf se
nachází za ústeckým Aquaparkem. Ráno jsme vyrazili linkovým autobu-
sem a poté jsme šli pěšky na koupaliště. Měli jsme dostatek času, tak jsme
si ještě udělali menší pauzu na dětském hřišti. Na minigolfu na nás čekalo
18 jamek různých obtížností. Někteří si s tím poradili lépe, některým se
tolik nedařilo, hledali jsme míčky téměř až v řece - mimo areál:)). Hlavní
ale bylo, že nás to bavilo a měli jsme ze hry radost.

Jitka Řeháková

Personál pazderny Vincence a Jaroslava Jansy

Jak se v Dobrouči hospodařilo po první světové válce
aneb zajímavosti z naší historie

Minigolf
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Dětský den

spolky

Sobota 15. 6. 2024 se v Dolní Dobrouči nesla ve
znamení 6. ročníkuDětského dne, který pro širokou
veřejnost připravil Spolek PRODolní Dobrouč.

Program byl tradičně bohatý. Na hřišti si mohli
účastníci vybrat z mnoha rozličných disciplín,
u sportovní haly vozila děti na koních děvčata
z Ohnivého kamínku a na hlavní scéně bylo možné
zhlédnout vystoupení sokolníka Milana Straky
a kouzelnického dua Radek a Simona. Aco ještě? Po
letech problémůs počasím se konečně z nebe snesli
parašutisté.

Akce se konala pod záštitou hejtmana
Pardubického kraje Martina Netolického, za podpo-

ry Obce Dolní Dobrouč, společnosti Contipro a.s.,
firmy LIFESUNa společnosti Elektro FRANC.

Děkujeme všem, kteří přiložili rukuk dílua s akcí
pomohli. Koho byste chtěli příští rok na Dětském

dnu vidět? Sdělte nám svůj názor na e-mail
Gene@seznam.cz nebo trkovskyz@seznam.cz

Spolek Pro Dolní Dobrouč

Koncert The Beatles revival

Dne 19. 7. 2024 se konala na farní zahradě akce
pro veřejnost, která dle pamětníkůbyla v tomto roz-

sahupro veřejnost největší odexistence těchto pro-
stor. Jednalo se o koncert skupiny The Beatles revi-

val z Kladna. Akce se zúčastnilo 200 diváků, kteří
byli velmi spokojeni nejen s hudební produkcí, ale
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Skautský tábor 2024

Ve druhé polovině července se více než 60 holek
a klukůz našeho skautského střediska vypravilo na
10 denní tábor na krásnou louku nedaleko
Chrudimi. Abylo to super! Spali jsme v klasických
podsadových stanech nebo v lese v hamakách,

jedli z ešusů, myli se v lesní sprše nebo zpívali s
kytarou u táboráku. Snažili jsme se o minimální
využívání mobilů (které s sebou děti na tábor ve
většině případů ani nepřivezly). Užívali jsme si
bytí spolu a bytí v přírodě, daleko od sociálních
sítí a virtuálního smogu.

Tématem etapové hry byl letos Totalitní režim.
Kromě toho, že si děti měly možnost zahrát spous-
tu bojovek a her, snažili jsme se jim také předat, v
čem tkví hrozba totalitních režimů, jaké jsoujejich
znaky, proč je důležitá svoboda slova, tisku apod.
Kromě etapovky jsme si užili i další aktivity - od
nejrůznějších sportů, přes vyrábění, noční hru,
vodní bitvy, sebepoznání a mnoho dalšího. Na
každém táboře je možnost zkusit se překonat.
Některé výzvy si děti stanovují samy, jiné jsou
dané - jako například 3 orlí pera, 3 kapky rosy.
Letos se tyto výzvy podařilo splnit spoustě z nich.
Kromě toho všeho nás přišel navštívit také kouzel-
ník, hvězdáři nebo cvičitelka agility.

Snažili jsme se vytvořit dobrouatmosférua pro-

stor k vytvoření nezapomenutelných zážitků. Čas
ukáže, jak dobře se nám to podařilo. Hezkou zpět-
nou vazbou pro nás ale bylo třeba to, že se někte-
rým dětem z tábora ani nechtělo domů. Skauti a
skautky po táboře pokračovali ještě na několika-
denní puťáky - do Orlických hor, Českého ráje nebo
na MalouFatru.

Vedoucím patří velký dík, že vynaložili spoustu
energie na přípravu tábora a věnovali své volné
dny, aby je mohli strávit s dětmi na táboře. Hodí se
připomenout, že to všechno dělají ze své dobré
vůle, pro hřejivý pocit… jednoduše řečeno - zadar-
mo. Díky patří také rodičům, kteří nám s táborem
jakkoliv pomohli. Neleníme a už pomaluchystáme
tábor na příští rok.

Zároveň se od září rozjíždějí schůzky, které pro-
bíhají jednou týdně. Jejich rozpis visí ve vitrínce
ve středuobce a na webu. Kdyby se vaše děti (přede-
vším z 1. a 2. třídy) chtěly připojit, ozvěte se na
číslo uvedené v letáčku.

Jakub Skalický

i zázemím a zajištěným občerstvením. Tým pod
vedením Davida Jakubce skutečně odvedl dobrou
práci. Bylo k dispozici, pivo, limo, víno, speciální
míchanénápojeasamozřejměi grilovanéspeciality.

K příjemné atmosféře přispělo i báječné počasí.
Omluvené slovo se postaral Luděk Maulis ze skupi-
ny The Beatles revival, který písničky prokládal
vtipnými a s místem koncertu spojenými poznám-

kami, a také Kateřina Rýznarová, která přivítala pří-
tomné na začátkukoncertu.

Koncert měl charitativní rozměr a tento účel se
podařilo splnit tím, že se vybralo více jak 40 000
Kč, které budou použity na obnovu fasády kostela.
Tak vysokou částku se podařila získat díky sponzo-
rům koncertu (Contipro, Pardubický kraj, CZ Train,
Oltis, Transportservis Beroun) a také díky zapojení

více jak dvaceti dobrovolníků, kteří bezplatně
pomáhali.

Kdo si chce poznamenat další akci, tak přesně za
rok 19. 7. 2025 se uskuteční (doufejme, že na stej-
ném místě včetně zázemí) koncert Malina Brothers.

Za organizátory: TJ Sokol, Farnost Dolní Dobrouč
Jiří Vencl
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Také dobroučští skauti se v sobotu 21. září 2024
vydali na pomoc do povodní zdevastované České
Vsi u Jeseníku. Díky skvělé koordinaci místních
přátel se záštitou obecně prospěšné organizace
Bakhita mohla naše sedmičlenná výprava pomoci
seniorům, jejichž domek u řeky Bělé přečkal
katastrofu jako zázrakem. Ten zázrak si uvědomíte
v okamžiku, kdy k domu vláčíte veškeré vybavení
asi 400 m pěšky, protože voda strhla na několika
místech silnici i okolní domy. Na zahradě uprostřed
půlmetrového nánosu písku a bahna nalézáte sotva
zdvihnutelné balvany, dále metrové kusy asfaltu
a zpoza chuchvalce drátů, větví a odpadků– co dříve
bývalo plotem – pozorujete v korytě již zklidněné
„říčky“ převrácené masivní torzo betonového
mostu. Podle jeho tvarusoudím, že tustál jižzadruhé
světové války – jenže původně asi několik desítek
metrů proti proudu. Před domem rozdává instrukce
dobrovolníkům syn pana domácího – toho po

kolapsu den před naším příjezdem odvezla záchran-
ka. Dnes už opět sedí před domem na lavičce
a v hluku běžícího generátoru vypráví: „Přečkali
jsme tu již tři povodně, včetně té v devadesátkách.
A tak jsme si říkali, přečkáme i tu čtvrtou!“
Vysvětluje, proč se z domunenechal na výzvuhasi-
čů evakuovat. „Ale tahleta potopa byla nejhorší,
nikdy předtím voda nevystoupala tak vysoko,“ uka-
zuje na podmáčené zdi u oken prvorepublikového
domku. „Dobře to ti Němci postavili.“ V duchu
s ním polemizuji, když už se jedná v místě o čtvrtou
povodeň během jedné lidské paměti. Ustaraný syn
jen kroutí hlavou a ukazuje brigádníkům, kam je
potřeba odvážet naplaveninu ze zahrady, naší partě
pak přiděluje likvidaci zaneseného plotu. Pracovní
sobota dohromady přibližně patnácti dobrovolníků
zanechala za sebou viditelný kus práce, ne však
takový, aby napravil veškeré škody velké vody.
V zdevastovaném okolí budou místní bydlet ještě

několik měsíců, ne-li let. „Plyn tu má být
v prosinci, voda tak za dva měsíce,“ stýská si sta-
řenka, „elektřinu snad pustí dřív.“ Když vyvážím
kolečko v bahně kolem vyvráceného rozvaděče,
jsem rád, že ji zatím nepustili. Obědváme řízky
s chleby, toasty i buchty, kterými nás doma vybavi-
li. V pozdním odpoledni nás prosí také příchozí
sousedé, abychom jim pomohli najít bránu
s brankou pod naplaveninou. Tři rozměrné ocelové
konstrukce nalézáme pod 40 cm písku a kamení.
Vpodvečersevydávámedálepo prouduřeky obhléd-
nout, jaké škody dál řeka napáchala. Odjíždíme
s pocitem, že tahle výprava nebyla poslední a těch
rukou a pomoci tady bude potřeba mnohonásobně
více. S vděčností za tuto zkušenost si vážíme domo-
va, do kterého se můžeme vrátit.

Martin Rýznar

Skauti
pomáhali

v
České
Vsi
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Ve čtvrtek 19. 9. dobrovolní hasiči
z Lanšperka uspořádali sbírku pro povodněmi
zasaženou obec Velká Kraš na Jesenicku.
Zapojili se tak do humanitární pomoci mnoha
obcím, které nedávno zasáhly ničivé povodně.
Podařilo se uspořádat sbírku, která přinesla
nejen materiální pomoc, ale i finanční pro-
středky na obnovu obce. V lanšperské hasičské
zbrojnici bylo otevřeno sběrné místo, kam
mohli občané přinášet dary pro postižené
povodněmi. Mezi darovanými věcmi se nachá-
zely hygienické potřeby, potraviny, oblečení,
přikrývky, matrace a další nezbytné položky.
Veškerá vybraná pomoc byla následující den,
v pátek 20. září, odvezena členy sboru do obce
Velká Kraš. Zde byla materiální pomoc
a finanční částka ve výši 18 200 korun předána
starostovi Velké Kraše panu Jiřímu Vodičkovi.
Dobrovolní hasiči však nezůstali jen u předání
pomoci. V sobotu 21. září se rozhodli do obce
Velká Kraš vrátit a pomoci fyzicky. Společně
s místními obyvateli se zapojili do odklízení
následků, které povodeň napáchala. Pomáhali
s úklidem zničeného majetku, odstraňováním
nánosů bahna a opravami poškozených budov.

Sbor dobrovolných hasičů z Lanšperka děku-
je všem, kteří se na sbírce podíleli, přispěli
a pomohli tak do postižených oblastí dopravit
potřebný materiál. Doufáme, že obec Velká
Kraš a další postižené obce se co nejdříve poda-
ří obnovit a zotaví se z následků povodní.

Tina Pražáková
SDH Lanšperk

Děkujeme, že jste společně s námi pomohli Velké Kraši

Druhý ročník Štafetové výzvy se uskutečnil 13.
července 2024. Ačkoliv počasí zpočátkuvypadalo
nepřívětivě, nadšení účastníků ho rychle přebilo.
Již před startem dětských závodů se v okolí trati
začaly shromažďovat početné skupiny běžců růz-
ného věku, odmalých závodníkůpo dospělé spor-
tovce.

Dětské závody proběhly ve čtyřech kategoriích
a staly se nezapomenutelnou podívanou. Radost a
nadšení z běhu ještě podtrhl maskot jednorožce,
který svým magickým kouzlem strhl malé závod-
níky k neuvěřitelným výkonům.

Hlavní závod štafet na 4 x 2,5 km přinesl neče-
kané překvapení. Do závodu se zapojilo rekord-
ních 35 týmů! Mezi nimi byli muži, ženy, děti,
mladí i starší, přátelé a rodiny. Na trati se potkali
profesionální sportovci i lidé, kteří se rozhodli
překonat sami sebe. Spojovala je chuť zažít něco
nového a posunout své hranice.
Atmosféra na závodě byla přátelská. Nebylo to o
tom, kdo doběhne první, ale o tom, že každý pře-
konal sám sebe. Tento závod je hlavně o překoná-
vání komfortní zóny a o tom, že každý může najít

dosažitelný cíl. A to se všem účastníkům povedlo
na jedničku.

Po skončení závodu jsme dostali spoustu krás-
ných zpětných vazeb, které nás nesmírně potěši-
ly. Ať už běháte pravidelně nebo jste si přišli jen
užít den, tato událost ukázala, jak nádherné je sdílet
radost z pohybu.

Dobrouč a jeho okolí nabízejí nespočet krás-
ných míst, která lákají k objevování – ať už při
běhu, nebo jen při procházce. Pohyb je lékem pro
tělo i duši.

Poděkování patří všem sponzorům a partnerům
akce. Díky jejich podpoře jsme mohli pro závod-
níky připravit občerstvení, zajistit ceny a medai-
le. Děkujeme, bez vás by to nešlo!

Třetí ročník Štafetové výzvy se uskuteční 19. čer-
vence 2025.
PS: 3. Dobroučský půlmaraton bude 22. 2. 2025,
chodci i běžci, dejte si do kalendářů:)

Za Dobroučské elitní běžce
Kristina Appelová

Štafetová výzva plná radosti z pohybu:
druhý ročník přilákal nadšené běžce všech generací
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inzerce

V celém okrese Ústí nad Orlicí je od září
dostupná nová služba = centrum duševního
zdraví. Jedná se o terénní sociálně zdravotní
podporu pro osoby s vážným duševním one-
mocněním. Nová služba výrazně snižuje dobu
čekání na setkání s psychiatrem a velkou
výhodou je, že zdravotníci i sociální pracov-
níci jezdí za klienty a jejich rodinami domů.

Služby jsou určeny pro osoby starší 16 let
z celého okresu Ústí nad Orlicí, kterým do
životavstoupilo vážné duševní onemocnění,
jako je schizofrenie, afektivní poruchy
a další.

Jak podpora osoby s vážným duševním
onemocněním i jejich rodin funguje?

Tým centra duševního zdraví tvoří: psycho-
log, psychiatr, zdravotní sestry, sociální pra-
covníci a peer konzultant (člověk s vlastní
zkušeností s duševním onemocněním).

Tým nabízí pomoc při:
• zvládání projevů duševní nemoci v běžném

životě,
• zajištění psychiatrické péče, nastavení

medikace a terapeutického plánu,
• nácviku péče o vlastní osobu i domácnost,
• jednání na úřadech (např. vyřizování soci-

álních dávek),
• finančním hospodaření (plánování rozpo-

čtu, řešení dluhů atd.),
• řešení krizových situací, jako je ztráta

zaměstnání či bydlení aj. ,
• aktivním trávení volného času a získávání

společenských kontaktů.

Sociální pracovníci i zdravotníci pracují
především v terénu. Jezdí za klienty domů,
případně na jiné domluvené místo. Klienty
podporují, aby zvládali život s duševním one-
mocněním. Intenzitu návštěv a druh podpory
tým vždy přizpůsobuje individuálním potře-
bám klientů.

Bezplatně a rychle
Služby jsou bezplatné. Kdokoliv, kdo

potřebuje pomoc pro sebe, člena rodiny nebo
někoho známého, může kontaktovat koordi-
nátora vstupu do služeb Lubomíra Čipčalu
na +420 775 426 214 nebo lubo-
mir.cipcala@pdz.cz. Služby poskytuje orga-
nizace Péče o duševní zdraví.

Tým sídlí na adrese:
Na Ostrově 1165
Ústí nad Orlicí

kam mohou zájemci o službu přijít i bez před-
chozího objednání, a to v kontaktní den:
každé pondělí od 12:00 do 15:00.

Péče o duševní zdraví má také detašované
pracoviště v Králíkách na adrese:

Moravská 647,
Králíky.

I zde je možné si domluvit schůzku.

Více informací najdete na www.pdz.cz.

Vznik centra duševního zdraví podpořil
Pardubický kraj a také společnost Iveco Czech
Republic.

Nová služba pro osoby
s vážným duševním onemocněním

i jejich rodiny
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Účinkující: Daniel Hůlka, bas
Jakub Pustina, tenor

Jiří Hrubý, piano
Konání: 7. 12. 2024 kinosál, 19:00 hod

Vstupné: 350 Kč
předprodej od 11. 11. 2024 v pokladně obce
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Program kina: pátek 18. 10. od 17:30 - "Já padouch 4"
pátek 15. 11. od 19:30 - "Zápisník alkoholičky"

Slavnostní rozsvícení vánočního stromu a Předvánoční trhy
Pátek 29. a sobota 30. 11. 2024 na parkovišti u obecního úřadu

• výtěžek z prodeje poputuje do Mateřské školy Dolní Dobrouč
• v pátek se můžete těšit na děti z mateřské školy, ZUŠ Alfonse Muchy,

pěvecký sbor základní školy, po rozsvěcení vystoupí pěvecký
sbor Fenix

• v sobotu vystoupí Dobroučská dechovka, kapela Hlasy ve tmě
s písničkářem Jirkou Hurychem

Dobroučské Vánoce 2024
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Alena Kesselgruberová, HD
Alena Trkovská, DD
Petr Maixner, DD
Blanka Bartošová, DD
Václav Chládek, DD

Vítejte do života
Od posledního vydání novin se narodily
tyto děti:

Jan Chotěnovský
Ondřej Virt

Poslední rozloučení
Rozloučili jsme se:

s paní Annou Faltejskovou
s paní Bohuškou Duškovou

s panem Ladislavem Kalcovským
s panem Milanem Starým
s panem Josefem Faltejskem

Marcela Skalická

Životní jubilea oslavili:

70 let

Marie Maříková, DD93 let
Vratislav Langr, HD94 let
Pavel Kristl, DD95 let

Ludmila Nováková, DD
Blanka Nováková, DD
Ludmila Nováková, DD
Ivanka Chládková, DD
Melanie Horáková, DD
Marie Dušková, DD
Marie Goliášová, DD

75 let

Marie Hrdinová, DD
Miloš Kozel, DD
Jitka Vacková, DD
Ladislav Beneš, DD
Zdenka Hostinská, DD
Margita Zuzkovičová, HD
Judita Broulíková, HD
Jan Dušek, DD

80 let

Helena Tlapáková, DD
Zdenka Krátká, DD85 let

Všem oslavencům blahopřejeme a do dalších let
přejeme hodně zdraví, spokojenosti a pohody.

Jan Chotěnovský

Dobroučs ké nov iny

Zlatou svatbu oslavili manželé Alena a Jiří Kesselgruberovi
v sobotu 31. srpna 2024 v obřadní síni obecního úřadu.

Nejmladší
občánci


